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معمای هزار و 800 میلیاردی لغو حج
درحالیکهازمدتهاقبلشواهدنشانمیدادحجامسالبرگزارنمیشود،سازمانحجازمردمپولگرفتوحالامیگویددرصورتعودتوجهنوبتفردعقبمیافتد

11،10سـالپیـشبـود،پـدرمخوشـحالازثبتنـامسـفر

حـجبـهخانـهآمـد،البتـهنـهحجتمتـع،حـجعمره!راسـتش

رابخواهیـدمیگفتنـدتمتـعبرایپولدارهاسـت!راسـتهم

میگفتنـد،کافـیبـودنگاهـیبـهآگهیهایخریـدوفروش

فیشحجمیانداختیمتامتوجهاینمسـالهشـویم.مبالغی

کـهگاهتـاچنـددهمیلیون،40میلیـون،70میلیـونو...هم

میرسـید.ایـنمسـالهالبتـهوقتـیبغرنجتـربـودکـهبایـد

سـالهامنتظـرمینشسـتیتااگـراتفاقینیفتـد،متقاضی

عمرشرابهشماندهدوخلاصهاگراتفاقاتسیاسیو...رخ

ندهد،عازمسرزمینوحیشود.ازهمانموقعیکیدیگراز

مسـائلیکـههمیشـهجلبتوجـهمیکرد،جـدالبانکهابر

سـرمسـالهثبتناممتقاضیانحجبود.بانکهاسرودسـت

میشـکاندندکـهمتولـیثبتنامهـاباشـند،بالاخـرهاینکـه

افرادبامیلورضایتکامل،هزینهایرانزدبانکهابهودیعه

بگذارنـدوبـرایسـالهایسـالهمامکاندخـلوتصرفیدر

آننداشـتهباشـند،موهبتیاسـتکهکمتربانکیحاضربه

چشمپوشـیازآنخواهـدبـود.مثـلاهمـانسـالاواخردهه

80کهآخریندفعاتثبتنامحجبود)10سـالیهسـتکه

دیگرثبتنامیصورتنمیگیرد(برایهرنفرمبلغیحدود

600هـزارتومـانبرایثبتنامحجعمرهدریافتمیکردندو

ایـنپـولحالاسالهاسـتدرحسـابافرادخـاکمیخورد.

)البتـهخاکخـوردنبهمعنـیعدمبهرهبـرداریازاینمبالغ

نیسـت.(بعـدازواقعـهتلـخمنـاوجانباختـنچندصدنفراز

هموطنانمـاندرایـنواقعـهوتیرهوتـارشـدنروابـطبیـندو

کشـورایـرانوعربسـتان،همـانانـدکامیـداعـزامبـهحـج

عمرهتوسـطمتقاضیانراسـالهابهتعویقانداختومعلوم

نیسـتبالاخـرهچـهزمانـیمیتواننـدبـهآرزویخودبرسـند

وعـازمایـنسـفرشـوند.بـاایـنتفاسـیراینجـاچنـدمسـاله

موردسـوالومطالبـهاسـت؛سـوالاتومطالباتـیکههمگی

حولمسـالهشـفافیتقابلبررسـیوانتظاراسـت.درادامه

درارتبـاطبـااینمطالباتمینویسـم.

در موج سنگین کرونا به سر می بریم
محمدمهــدی گویــا، رئیــس مرکــز مدیریــت بیماری هــای واگیــر وزارت بهداشــت گفــت: »کرونــا هــر آن در حــال تغییــر 

اســت و برخــی مــوارد کــه اعــام شــده بــود در جلوگیــری از شــیوع آن موثــر اســت، ممکــن اســت در آینــده مشــخص 

شــود کــه تاثیــری نــدارد. بــرای مثــال روزی گفتــه می شــد ایــن بیمــاری تنهــا دســتگاه تنفســی را درگیــر می کنــد 

امــا امــروز مشــخص شــده همــه دســتگاه های بــدن را می توانــد درگیــر کنــد. بی تردیــد اگــر بگوییــم ایــن ویــروس 

روزبــه روز پیچیده تــر می شــود، اغــراق نکرده ایــم. امــروز 10برابــر بیــش از آنچــه در بیمارســتان ها شناســایی می کنیــم، 

خــارج از بیمارســتان شناســایی می شــوند؛ بــه شــکلی کــه در برخــی اســتان ها بیــش از 10برابــر شناســایی بیمــاران 

به صــورت ســرپایی انجــام می شــود کــه همیــن موضــوع یکــی از رمزهــای موفقیــت وزارت بهداشــت بــوده اســت. 

مــا در مــوج ســنگین بیمــاری بــه ســر می بریــم و بایــد طــوری مدیریــت کنیــم کــه مــردم کمتــر بــه بیمارســتان ها و 

بخش هــای مراقبــت ویــژه برونــد و تعــداد فوتی هــا کاهــش پیــدا کنــد. البتــه ایــن مدیریــت ســخت و پیچیــده اســت. 

ایــن درحالــی اســت کــه هنــوز درمــان قطعــی بــرای ایــن بیمــاری وجــود نــدارد. نــه اینکــه فکــر کنیــم خیلــی عالــی 

هســتیم، قطعــا ایــراد داریــم، امــا نگرانی هــا از ایــن اســت کــه هنــوز واکســنی بــرای ایــن بیمــاری پیــدا نشــده، داروی 

قطعــی درمــان نــدارد و بی تردیــد مــا بــا مــوج بعــدی بیمــاری روبــه رو خواهیــم شــد. از ســوی دیگــر نمی دانیــم در 

فصــل ســرما چــه اتفاقــی می افتــد.« 

اساسنامه هلال احمر تغییر می کند؟
محمد نصیری، سخنگوی جمعیت هال احمر درمورد دیدارهای اخیر رئیس جمعیت با برخی نمایندگان 

مجلـــس و مطالبـــه هال احمر از مجلس یازدهم گفت: »در حوزه قوانین و مقررات اقدامات خوبی انجام 

شـــده اســـت، مخصوصا درمورد قانون مدیریت بحران که تاسیس آن تاثیر زیادی در حوزه شفاف سازی 

مقررات و روشن شدن وظایف هال احمر داشت. 

این اقدامات در تعامل با مجلس انجام شـــد اما درحال حاضـــر یکی از موضوعاتی که جزء دغدغه های 

ماســـت و ما از مجلس می خواهیم که به ما کمک کند، موضوع اصاح و تغییر در اساســـنامه این تشکل 

اســـت، البته منظور از تغییر این نیســـت که همه چیز تغییر کند اما درمورد ماهیت یک تشکل مردم نهاد 

و موارد اینچنینی نیازمند تغییر در اساســـنامه هســـتیم که امیدواریم مجلس جدید به ما کمک کند. ما 

پیش نویـــس این لایحه را آماده کرده ایم و به دولـــت داده ایم، پس از آن دولت باید با انجام اقدامات لازم 

آن را به مجلس ارائه دهد.  البته مجلس شـــورای اســـامی در زمینه بودجه نیز بخش زیادی برعهده دارد 

و با توجه به اینکه براســـاس قانون جدید مدیریت بحران کشور یک سری وظایف جدید نیز به هال احمر 

واگذار شده است، امیدواریم این موضوع نیز مورد توجه مجلس قرار داشته باشد. البته باید گفت تاکنون 

نیز همکاری خوبی وجود داشته است.« 

95درصد مسافران مترو ماسک می زنند
پیـروز حناچـی، شـهردار تهـران درخصـوص کمبـود متـرو و اتوبـوس، اظهـار کـرد: »متـرو و حمل ونقل عمومی 

مهم تریـن موضـوع ماسـت و شـهروندان نیـز حـل آلودگـی هـوا و ترافیک را از مـا مطالبه دارند کـه راه حل اصلی 

آن توسـعه حمل ونقل عمومی اسـت، اما بودجه شـهرداری به تنهایی کافی نیسـت و توسـعه حمل ونقل یک 

موضـوع حاکمیتـی اسـت. سـاخت یـک خط متـرو 10هزار میلیـارد تومان هزینـه دارد که با بودجه شـهرداری 

امکان پذیـر نیسـت.«  شـهردار تهـران در تشـریح دلایـل  افتتـاح نشـدن ایسـتگاه های جدیـد اظهار کـرد: »یک 

دلیـل  پرداخـت نکـردن بهـای اوراق مشـارکت توسـط بانک آینده بـود و دلیل دیگر تحریم ها بوده اسـت که ما را 

در تامین تجهیزات با مشـکل مواجه کرد.« وی با اشـاره به سـخنان روز گذشـته اسـتاندار مبنی بر عدم رعایت 

فاصله گـذاری اجتماعـی در اتوبـوس و متـرو گفـت: »مـن بـا عـدد صحبت می کنـم و وضعیت متـرو و اتوبوس از 

نظـر مسـافر کمتـر شـده اسـت، چراکـه مـا در متـرو یک میلیون و800هـزار سـفر را پوشـش می دادیـم امـا حالا 

ایـن عـدد بـه حـدود یک میلیون رسـیده و با اجرایی شـدن ماسـک در مترو که در راسـتای رعایـت فاصله گذاری 

اجتماعـی بـود، توانسـتیم تـا حـدودی ایـن فاصله را رعایت کنیم، به گونـه ای که درحال حاضـر در مترو بیش از 

95درصـد ماسـک می زننـد امـا درمـورد مابقـی افـراد مـا امـکان برخورد قهـری نداریم و پلیس نیسـتیم ولی اگر 

سـتاد کرونا تشـخیصی دهد باید وارد عمل شـویم.« 

در حاشيه 

هزارو800 میلیارد تومان پول زائران حج 

در حساب بانک مرکزی

مساله اول در ارتباط با حج تمتع 99 است. شرایط خاص دنیا به دلیل شیوع کرونا خیلی زود، یعنی خیلی زودتر از 

آخرین اعام ها و اخبار در ارتباط با لغو بسیاری از رویدادها و مراسم ، نشان می داد که حج سال 99 و این گردهمایی 

بزرگ مسلمانان در سرزمین وحی هم امسال امکان برگزاری ندارد و به عاقبت بسیاری دیگر از مراسم دچار خواهد 

شد. به هرشکل تاش های بسیاری شد تا شاید این اتفاق متوجه برگزاری حج نشود و کشور عربستان بتواند با فراهم 

کردن شرایط خاصی برگزاری حج را میسر کند. درهرحال این اتفاق نیفتاد و بالاخره اعام شد حج تمتع سال 99 برگزار 

نخواهد شد. بعد از این اتفاق اما حواشی و سوالاتی پیرامون عاقبت افرادی که پروسه ثبت نام را انجام داده و وجوه لازم 

را پرداخت کرده اند، ایجاد شد که رئیس سازمان حج و زیارت در تشریح این مساله طی سخنانی گفت: »بعد از شیوع 

ویروس کرونا احتمالات پیش رو را در زمینه حج 99 و اعزام حجاج کشورمان دنبال کردیم و در همه اقدامات، اولویت ما 

حفظ سامت حجاج و رویکرد بعدی نیز رعایت صاح زائران بود. ما به عنوان یک کشور مسلمان خود را مکلف دانستیم 

پیشـــنهاداتی را به وزارت حج عربستان ارائه کرده تا در صورت برگزاری حج تمتع زمینه های ارتقای ایمنی و سامت 

زائران، بیشتر و با قوت فراهم شود. دراین راستا پروتکل سامت با پوشش همه مراحل اجرایی حج اعم از غربالگری 

زائران قبل از حرکت از کشـــورهای مبدا، زمان رسیدن به مقصد، حین انجام مناسک و به هنگام خروج از عربستان 

تدوین و به طرف عربستانی پیشنهاد و دراین زمینه آمادگی خود را برای همفکری و همکاری اعام کردیم.« در ادامه 

اما رشیدیان در ارتباط با هزینه دریافت شده از زائران حج تمتع 99 افزود: »تعداد 76هزارو828 نفر جهت تشرف به 

حج 99 ثبت نام انجام دادند و 95 درصد از ثبت نام شدگان مرحله اول هزینه سفر خود معادل 25میلیون تومان )این 

رقم با احتساب سپرده اولیه، رقم سود آن و واریزی متقاضیان( را پرداخت کردند که وجوه واریزی توسط زائران جهت 

تامین دوسوم ارز موردنیاز عملیات اجرایی حج را به بانک مرکزی واریز کردیم. با توجه به شیوع ویروس کرونا و لغو 

سفر حج از سوی عربستان، از مبلغ هزار و822 میلیارد تومان مبالغ واریزی زائران حج، مبلغ هزار و800میلیارد تومان 

به منظور تامین ارز مورد نیاز حج و ذخیره آن برای تشرف زائران به حج 1۴00 به حساب بانک مرکزی واریز شد.« رئیس 

سازمان حج و زیارت به دو نکته حائزاهمیت دیگر هم اشاره کرد، او گفت: »با توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر جهان و 

تغییرات و نوسانات قیمت ارز، بزرگ ترین کمک برای زائرانی که در سال جاری ثبت نام کردند و مرحله اول هزینه سفر 

خود را انجام دادند و مقرر است سال آینده به حج مشرف شوند، ذخیره سازی و تثبیت ارز با نرخ امسال است که به 

این منظور معادل ریالی حدود 200میلیون دلار به بانک مرکزی واریز شده است. درصورت برگزار نشدن حج امسال، 

سازمان حج و زیارت به جای سرمایه گذاری ریالی به نیابت از این زائران قراردادهای مسکن و حمل ونقل و تدارکات را 

با لحاظ شرایط اضطراری در عربستان منعقد کرده و این خدمات در سال بعد برمبنای قراردادهای امسال به زائران 

ما ارائه می شود و تحولات اقتصاد جهانی و نرخ برابری ارز و ریال و هرگونه افزایشی در نرخ ها متوجه هزینه های اعزام 

حجاج ما در سال آینده نخواهد شد. آن دسته از افرادی که ثبت نام کرده اند و درصورت عدم برگزاری حج قصد انصراف 

داشته باشند، اولویت های بعدی فراخوان و ثبت نام شده و جایگزین آنها می شوند.« این اظهارات رشیدیان ابهامات 

و البته سوالاتی را در ذهن ایجاد می کند، خصوصا قسمت پایانی سخنان او، به هرحال مردم و متقاضیان حج تمتع 

99 کمافی  السابق و براساس روال همیشگی اعزام ها، ثبت نام خود را انجام داده و مبالغی را که باید به حساب این 

سازمان واریز کرده اند، تا اینجا مساله ای هم نیست، منتها به دلیل شیوع کرونا و لغو برگزاری این مراسم این وجوه 

منطقا باید به حساب افراد بازگردد، چراکه شرایط اقتصادی فعلی زمینه سرمایه گذاری ها و جلوگیری از افت ارزش 

پول را فراهم کرده اســـت و احتمالا کسی مایل نیست درچنین شرایط بغرنج اقتصادی چنین سرمایه قابل توجهی 

جایی دپو بماند. این اقدام سازمان حج و زیارت و تهدید به اینکه کسانی که پول خود را پس بگیرند با اولویت های 

بعدی جایگزین می شوند، بیشتر شبیه گروگانگیری سرمایه است؛ سرمایه ای که اصا شفاف نیست که قرار است در 

کجا هزینه شود و این حدود هزارو800میلیارد تومان چه عایدی مضاعفی برای سازمان حج و زیارت خواهد داشت. 

احتمالا بیش از هزارمیلیارد تومان 

در حساب متقاضیان عمره بلوکه شده است

برای مساله دوم بگذارید کمی به عقب تر برگردیم. ابتدای گزارش از سال ها انتظار متقاضیان اعزام به حج، هم 

حج تمتع و هم حج عمره نوشتم؛ انتظاری که بخشی از آن متاثر از عوامل سیاسی و مناسبات بین کشورهاست 

و بخشی دیگر اما به خاطر حجم بالای تقاضا برای سفر به مکه مکرمه است. 

ســـیدعبدالفتاح نواب، نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت چند روز پیش و در یک برنامه تلویزیونی آمار و 

اطاعات جالبی را در ارتباط با تعداد متقاضیان و به صورت کلی وضعیت امور مربوط به حج در کشور ارائه کرد. 

نواب گفت: »یک میلیون و200هزار ایرانی در نوبت حج تمتع هستند. هیچ  کشوری سراغ ندارید که برای 26 

سال آینده متقاضی حج داشته باشد؛ درحالی که بیش از 10سال ثبت نام جدیدی هم صورت نگرفته است. 

اکنون برخی کشورها حتی سقف سهمیه خود را هم نمی توانند پر کنند، اما ما عاوه بر یک میلیون و200هزار 

نفری که در نوبت حج تمتع هستند، نزدیک به پنج میلیون و 800هزار نفر نیز در صف عمره داریم که نشانگر 

تعداد مشتاقان و متقاضیان این سفر معنوی است.« 

به گفته نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت حدود هفت میلیون نفر، جمعا در صف انتظار تشـــرف به حج 

عمره و تمتع هســـتند؛ جمعیت قابل توجهی که اگر قرار بر اعزام همه آنها باشـــد، تا 26 سال آینده هیچ فرد 

جدیدی امکان اعزام نخواهد داشـــت و ظرفیت کشـــور ما از این لحاظ پر است. البته نکته قابل تامل هم این 

اســـت که در 10ســـال اخیر در کشور ما هیچ ثبت نامی برای سفر به حج صورت نگرفته است و این صرفا آمار 

افرادی اســـت که 10 سال پیش و قبل تر اقدام به ثبت نام کرده اند. اینجا اما سوای اعام آمار، مطالبه جدی 

دیگری مطرح است، همان طور که در ابتدا گفتم، هریک از افراد برای ثبت نام حج، چه تمتع و چه عمره )اینجا 

با تمرکز بر حج عمره( مبالغ متغیری را متناســـب با تعرفه ای که برای هر ســـال در نظر می گرفتند، پرداخت 

کرده اند. از چند ده هزار تومان تا چند صدهزار تومان که همگی در قالب ودیعه در حساب فرد بلوکه می شود 

و چند ســـالی هم هست که ســـودی به این سپرده ها تعلق می گیرد. با یک حساب سرانگشتی و البته لحاظ 

رقمی به عنوان میانگین )چون اطاعات شـــفافی در این باره وجود ندارد( مثا 200هزار تومان و ضرب این 

رقـــم در تعداد پنج میلیون و800هزار نفر متقاضیان حج عمره، هزارو160میلیارد تومان پول )فارغ از ارزش 

پول در ســـال های متمادی( در حســـاب متقاضیان حج عمره بلوکه شـــده است و معلوم نیست با این مبالغ 

هنگفت دقیقا چه کاری صورت می گیرد. 

مساله شفافیت و سازمان حج و زیارت

و اما مســـاله ســـومی که در این ماجرا باید به آن اشاره کرد، شفافیت است. مساله حج و ثبت نام برای اعزام به 

ســـرزمین وحی شـــبیه به مساله سامت و آموزش شده است. از آنجایی که برای مردم این سفر و عمل به این 

واجب اهمیت بسیار بالایی دارد، همچون سامت و مساله آموزش حاضرند بدون هیچ منتی و با رضایت کامل 

هر نوع هزینه ای را متقبل شـــوند. تابه حال هم نشـــنیده ایم که کسی انتقادی به پرداخت این هزینه داشته 

باشـــد و همیشـــه متقاضیان بافاصله بعد از آنکه دریچه ثبت نام باز شده است یا موعد اعزام شان شده، تمام 

و کمال هزینه ها را پرداخت کرده اند. اما دقیقا در این پروســـه هم همچون آموزش و درمان مســـاله اصلی و 

موردمطالبه شـــفافیت است. متاسفانه باوجود همراهی مردم و پرداخت های منظمی که ازسوی آنها صورت 

می گیرد و هیچ وقت مطالبه خاصی هم نداشته اند، مسئولان سازمان حج و زیارت حداقل کاری که می توانند 

کنند، یعنی شفافیت را هم انجام نمی دهند. گفتیم که آخرین موعد ثبت نام حج در کشور به 10 سال پیش 

برمی گردد و برای 26 سال آینده هم متقاضی ذخیره داریم. در تمام این ایام هرگز در ارتباط با محل هزینه کرد 

پول هایی که سال ها پیش از مردم گرفته شده است، سخنی گفته نشده، اصا در ارتباط با اصل پول، میزان 

آن و ارزش آن معادل ارزش پول امروز، همین مســـاله همیشه شبهاتی را پیرامون مبالغی که نزد سازمان حج 

و زیارت و بانک های عامل است، ایجاد کرده است. در همین مورد آخر، یک سال نگه داشتن پول مردم )25 

میلیون تومان به ازای هر نفر( در بانک مرکزی و برگرداندن آن با این قید که نوبت آنها به اولویت های بعدی 

تعلق می گیرد، جفایی اســـت که در حق مردمی می شـــود که همواره سر موعد دیون خود را پرداخته و منتظر 

اعزام به ســـرزمین وحی بوده اند. حالا مطالبه اصلی مســـاله شفافیت و اعام تمام درآمدها، هزینه ها، میزان 

دریافتی از مردم و ارزش پول ها به نرخ روز و محل هزینه کرد آنها از سوی سازمان حج و زیارت است. 


